
 مراسم بزرگداشت
 آیت الله هاشمی شاهرودی

در حسینیه امام خمینی برگزار شد

مراس��م ترحیم و بزرگداش��ت فقیه عالیقدر 
رئی��س  هاشمی ش��اهرودی،  آیت الله العظم��ی 
فقید مجمع تش��خیص مصلحت نظام صبح روز 
پنجش��نبه با حض��ور حضرت آی��ت الله العظمی 
خامن��ه ای رهب��ر حکیم انق��اب اس��امی در 
حسینیه امام خمینی )رحمه الله( برگزار شد. در 
این مراسم که اعضای خانواده و بستگان آیت الله 
هاشمی شاهرودی، رؤس��ای قوای سه گانه، علما 
و روحانیون، مس��ؤولان، شخصیت ها، میهمانان 
خارجی و قشرهای مختلف مردم حضور داشتند، 
قاری��ان ق��رآن آیاتی از کام الله مجی��د را تاوت 
کردند و ذاکران اهل بیت )علیهم الس��ام( به ذکر 
مصیب��ت پرداختن��د. همچنین حجت الاس��ام 
صدیقی در س��خنانی، نزول هدایت الهی را لطف 
دائمی پروردگار بر بندگان خود دانست و با اشاره 
ب��ه نقش مهم علمای دین در این مس��یر گفت: 
آیت الله هاشمی شاهرودی از جمله فقیهان بزرگ و 
برجسته ای بود که با وجود قرار داشتن در قله های 
علم و معرفت، هیچگاه از عمل به تکالیف اجتماعی 
و انقابی خود غافل نش��د و با ولایتمداری کامل، 
تا آخرین لحظه مفتخر به خدمتگزاری به مردم و 

نظام اسامی بود.

حماسه نهم دی قابل تکرار است
خطیب موق��ت جمعه تهران 
تأکی��د ک��رد: آنهای��ی ک��ه 
می خواهند فتنه آفرینی کنند 
بدانن��د حماس��ه ۹ دی قابل 
تکرار اس��ت. به گزارش مهر، 
آیت الله س��یداحمد خاتم��ی در خطبه های نماز 
جمع��ه تهران درباره حماس��ه ۹ دی تاکید کرد: 
این حماس��ه در تاریخ انقاب ماندگار شده است 
و رهب��ر معظم انق��اب بخوبی ن��ام این حرکت 
ارزشمند مردم را »حماسه« نامیدند و فرمودند در 
قضایای ۹ دی هم عاش��ورا به کمک ملت آمد و 
حماسه بزرگ و ماندگاری را ملت خلق کرد و این 
حماسه به معنای کاری افتخارآفرین و شجاعانه 
است که با مهارت انجام شد. وی ادامه داد: مردم 
در این حماسه ش��عارهایی دادند مبنی بر اینکه 
»این همه لش��کر آمده، به عشق رهبر آمده« که 
بخوبی مؤید بیعت مردم با ولایت اس��ت و دیگر 
شعاری که آنان به کرات استفاده کردند آن بود که 
»ما اهل کوفه نیستیم علی تنها بماند«. خطیب 
موقت جمعه تهران با بیان اینکه »۹ دی حماسه 
حضور« بود، تصریح کرد: مؤمنان در هر عرصه ای 
که حضورشان ضرورت داشته باشد، حضور دارند و 
این حماسه مردمی را خلق کردند. وی تأکید کرد: 
به همه آنهایی که می خواهند فتنه آفرینی کنند 

هشدار می دهم حماسه ۹ دی قابل تکرار است.

تجمع بزرگ مدافعان حریم ولایت 
برگزار می شود

تجمع بزرگ و حماسی مدافعان حریم ولایت 
امروز )شنبه ۸ دی ماه( برای بازخوانی فتنه ۸۸ 
و حماس��ه ۹ دی با س��خنرانی حجت الاسام 
مصلحی برگزار می ش��ود. به گ��زارش مهر، این 
تجم��ع بزرگ پ��س از نماز مغرب و عش��اء در 
مس��جد جامع حضرت امیر المومنین)ع( واقع 
در بل��وار م��رزداران برپ��ا می ش��ود. همچنین 
حجت الاسام حیدر مصلحی، سخنران و  امیر 

عباسی مداح این مراسم هستند.

 ایران از ورود ارتش سوریه
به »منبج« استقبال کرد

سخنگوی وزارت امور خارجه 
ایران از برافراشته شدن پرچم 
سوریه در شهر منبج استقبال 
کرد. به گزارش تسنیم، بهرام 
قاس��می با اش��اره ب��ه ورود 
نیروهای س��وری به ش��هر منبج اظهار داشت: 
جمهوری اسامی ایران با تاکید بر لزوم احترام به 
حاکمیت ملی و تمامیت ارضی سوریه، برافراشته 
شدن پرچم ملی سوریه در شهر منبج را گامی 
مهم در تثبیت حاکمیت دولت قانونی سوریه بر 
سراس��ر خاک این کشور و قدمی تازه برای حل 
بحران در این کش��ور می داند و از آن اس��تقبال 
می کند. فرماندهی ارتش سوریه در بیانیه خود 
که دیروز جمعه صادر کرد، آورده است با توجه 
ب��ه پایبن��دی و تعهد کامل ارت��ش و نیروهای 
مس��لح برای برعهده گرفتن مس��ؤولیت ملی 
در تحمیل حاکمیت کش��ور بر وجب به وجب 
خاک جمهوری عربی س��وریه و پاسخ مثبت به 
درخواس��ت مردم منطقه منبج، فرماندهی کل 
ارتش و نیروهای مسلح، ورود نیروهای ارتش به 
منبج و برافراش��ته شدن پرچم جمهوری عربی 

سوریه را اعام می کند.

گ�روه سیاس�ی: چن��د ت��ن از مراجع عظ��ام تقلید 
ضمن انتقاد از اوضاع اقتصادی و گرانی ها، خواس��تار 
چاره اندیشی سریع مسؤولان برای این موضوع و کمک 

به مردم شدند.
به گزارش »وطن ام��روز«، علی لاریجانی، رئیس 
مجلس شورای اس��امی روزهای پنجشنبه و جمعه 
گذش��ته با آی��ات عظام و مراجع تقلید در ش��هر قم 
دی��دار و گفت وگو کرد. آیات عظام وحیدخراس��انی، 
صافی گلپایگانی، مکارم شیرازی و نوری همدانی از جمله 
مراجعی بودند که لاریجانی در دیدار با آنها گزارش��ی 
از روند ش��رایط اقتصادی کشور و کنترل ارز ارائه داد 
و همچنین درباره شرایط منطقه و موفقیت   هایی که 
کشور در این عرصه داشته سخن گفت. برخی مراجع 
نظ��ام نیز در جری��ان دیدار رئیس مجل��س از اوضاع 
اقتصادی کش��ور انتقاد کرده و خواستار چاره اندیشی 

مسؤولان شدند. 
حضرت آیت الله العظم��ی نوری همدانی از مراجع  
تقلید در دیدار علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای 
اسامی وضعیت اقتصادی مردم و کشور را نگران کننده 
توصیف کرد و خواستار چاره اندیشی سریع مسؤولان 
در ای��ن زمینه ش��د. وی ب��ا تأکید بر تاش بیش��تر 
مس��ؤولان برای حل مشکات مردم، افزود: شما برای 
رفع مش��کات زحمت می کش��ید اما وضعیت فعلی 
اقتص��اد و گرانی ها مردم را آزار می دهد و آنان را دچار 
مشکل کرده است و مسؤولان تا می توانند باید به مردم 
خدمت کرده و مشکات آنان را برطرف کنند. حضرت 
آیت الله نوری همدانی همچنین خواستار اصاح نظام 

بانکی شد و اظهار داش��ت: یکی از مشکات کشور و 
مردم بانک ها هستند، بانک ها نباید بنگاهداری و تجارت 
کنند، بلکه باید پول ها را در اختیار تولید کنندگان قرار 

دهند و نظارت کنند تا چرخه تولید حرکت کند.
وی در بخ��ش دیگر از س��خنان خود ب��ا انتقاد از 
گرانی  های بی منطق در کشور، بر تقویت نظارت دولت 
و دستگاه  های نظارتی برای کنترل قیمت ها تأکید کرد 
و ادامه داد: چطور ارز گران می شود اجناس به تبع آن 
گران می شود ولی وقتی قیمت ارز کاهش پیدا می کند 
در قیمت اجناس تغییری ایجاد نمی شود؟ علت این 
اس��ت که اشراف و نظارت نیس��ت و هرکس به طور 

دلخواه قیمت می گذارد.
اولویت کشور مسائل اقتصادی است ■

رئیس مجلس روز پنجش��نبه در جریان دیدار با 
آیت الله نوری همدانی گزارش��ی از اوضاع کش��ور ارائه 
داد. لاریجانی در این دیدار درباره مس��ائل مهم کشور 
تصریح کرد: موضوعی که کش��ور ام��روز با آن مواجه 
اس��ت مسائل اقتصادی اس��ت که در این باره رهبری 
نیز تاکید داش��تند، بنابراین ش��ورایی برای س��امان 
بخشیدن مش��کات اقتصادی کشور با حضور سران 
قوا تش��کیل شد تا تصمیمات این ش��ورا بتواند برای 
مش��کات اقتصادی چاره جویی کند. رئیس مجلس 
ش��ورای اس��امی ادامه داد: البته تحریم  های آمریکا 
نیز در به وجود آمدن شرایط اقتصادی کشور بی تاثیر 
نبود، بنابراین مسأله مهم در بحث ارز کنترل قیمت 
آن ب��ود. البته برای کنترل قیمت ارز تدابیر اقتصادی 
در این شورا مدون شد که خوشبختانه ظرف دو، سه 

ماه قیمت ارز تغییر کرد. دکتر لاریجانی بیان کرد: در 
بحث بانک نیز باید قوانینی تدوین ش��ود که بانک ها 
مکلف به سرمایه  گذاری در بحث تولید شوند و مسأله 
تولید و اشتغال در کشور رونق بگیرد. رئیس مجلس 
شورای اسامی خاطرنشان کرد: در بودجه سال آینده 
هدف گذاری بر مسأله صادرات غیرنفتی، بحث تولید، 
صنعت س��اختمان و کمک به یارانه مردم و فقرا بوده 
است که اگر مشکل تولید حل شود به طور قطع مسأله 

اشتغال و بیکاری نیز حل خواهد شد.
سران احزاب از اوضاع کشور بی اطلاعند ■

آیت  الله العظمی مکارم شیرازی نیز در دیدار رئیس 
مجلس ش��ورای اسامی، با اشاره به شرایط حساس 
کشور، حفظ و تقویت وحدت در جامعه را یک اصل 
مهم و حیاتی عنوان کرد. به گفته وی، اگر ش��رایط 
فعلی کش��ور را درک نکنیم و وحدت به هم بخورد 
همه لطمه می بینند، اصاح طلب و اصولگرا هم ندارد؛ 
همه باید مشکات کشور را مدنظر داشته باشند. این 
مرجع تقلید در ادامه با اشاره به مشکل گرانی ها در 

کش��ور، بخشی از این مش��کل را ناشی از بی انصافی 
برخی کس��به و تجار عنوان و تصری��ح کرد: عده ای 
که بالا رفتن ارز را عامل گرانی اجناس و محصولات 
خود می دانس��تند اکنون با پایین آمدن قیمت ارز و 
دلار حاضر نیستند قیمت ها را پایین بیاورند. آیت الله 
مکارم ش��یرازی در بخش دیگری از سخنان خود از 
پرداخت��ن زودهنگام برخی سیاس��یون به مس��ائل 
انتخابات��ی انتقاد کرد و گفت: این عده باید ش��رایط 
حساس کشور را درک کنند و بدانند ما گرفتاری  های 
مهم تری داریم. وی در همین راستا افزود: به نظر من 
س��ران احزاب و گروه  های سیاسی از اوضاع کشور و 
گرفتاری  های مردم بی اطاع هس��تند، اگر نه اینقدر 
به مسائل حاشیه ای و فرعی نمی پرداختند. وی ادامه 
داد: از طرفی متاس��فانه برخی کسبه ماحظه مردم 
به خصوص طبقات ضعیف را نمی کنند و تا آنجا که 
بتوانند گران فروش��ی می کنند، باید توجه کنند که 
ماحظ��ه مردم را کنند و اینقدر به طبقات مختلف 

جامعه فشار وارد نکنند.

سیاسی 0 2

 برجام مرده است
 و ما خارج از برجام هستیم

مشاور امور بین الملل رئیس 
قوه قضائیه گفت: برجام مرده 
اس��ت و ما خ��ارج از برجام 
هس��تیم. جواد لاریجانی در 
برنام��ه ب��دون توق��ف که از 
شبکه 3 سیما پخش شد با اعتقاد بر اینکه ما 
دیگر هیچ تعهدی به برجام نداریم، بیان کرد: 
ما در برجام 2 اندیکاتور داشتیم. اندیکاتور اول 
این اس��ت که ما باید نف��ت خودمان را در حد 
س��همیه مان براحتی بتوانیم بفروش��یم و دوم 
اینکه باید سیستم بانکی به ما اجازه بدهد این 
پول نفت را هرجور می خواهیم مصرف کنیم و 
این دو اصاً ش��رط مذاکرات ما در برجام بود و 
انجام نش��د. وی افزود: حالا ما اولین کاری که 
می توانیم انجام دهیم این است که نباید تعهد 
برجامی را بر دوش خ��ود نگه داریم؛ نه اینکه 
خارج بشویم از برجام. دنیا نباید تصور کند که 
ما مسؤول هستیم تمام قدم ها را برداریم و آنها 
هم هر وقت دل ش��ان خواست هرکاری انجام 
دهند. ما امروز هیچ تعهد بین المللی نداریم. 7 
بند از برجام مربوط به آمریکاس��ت و اگر شما 
7 بن��د از یک ق��راردادی را برداری��د دیگر آن 
قرارداد اعتبار ندارد، لذا ما باید در این مذاکرات 
کارشناس��انه عمل کنیم، نه تنها سیاسی. وی 
خاطرنشان کرد: برجام یک قرارداد مرده است 
اما مساله بین المللی است و گزینه های ما بسیار 
بیشتر، پیچیده تر و دقیق تر از ساده خارج شدن 

از برجام است. ما اصا از برجام خارج هستیم.

اروپا روابط تجاری خود با آمریکا 
را قربانی ارتباط با ایران نمی کند

بین الملل  مسائل  کارشناس 
گفت: ه��دف اصلی در میان 
کش��ورهای اروپای��ی بهبود 
روابط تجاری با آمریکاس��ت 
و هیچ کدام حاضر نیس��تند 
روابط تجاری خود را ب��ا آمریکا قربانی ارتباط 
با ای��ران کنند. فؤاد ایزدی در گفت وگو با مهر، 
درباره اعام مکانیزم مالی ویژه از سوی اروپا تا 
پایان س��ال میادی جاری اظهار داشت: نباید 
چندان به طرف اروپایی امیدوار باشیم، چرا که 
از نظر آنها چه مکانیزم مالی ویژه جهت تداوم 
همکاری با ایران ارائه ش��ود چه نش��ود، چه به 
ای��ران امتیاز بدهند یا ندهند ای��ران در برجام 
خواهد ماند. وی گفت: تا زمانی که این ذهنیت 
بین اروپایی ها درباره ایران وجود داشته باشد، 
این وضعیت هم ادامه خواهد داشت و آنها خود 
را ملزم به ارائه امتیازی بیش��تر یا رفتاری بهتر 
نسبت به ایران نمی بینند. ایزدی تصریح کرد: 
اروپایی ها در بسیاری از حوزه ها همفکر و همسو 
با آمریکایی ها هستند و طبعاً اگر آنها مجبور به 
انتخاب میان ایران و آمریکا شوند، انتخاب آنها 
آمریکاس��ت و البته این انتخاب آنها ده ها سال 

پیش صورت گرفته و همچنان ادامه دارد.
کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه قرار 
بود چند هفته پس از خ��روج آمریکا از برجام 
اروپایی ه��ا مکانیزم مالی ویژه را تهیه و مراحل 
اجرای��ی آن را آغاز کنند، اف��زود: امروز پس از 
گذش��ت ۸ ماه از زمان خروج آمریکا از برجام، 
اروپایی ها وعده آغاز اجرایی شدن این مکانیسم 
را تا پایان س��ال میادی جاری می دهند و این 
موضوع به دلیل آن است که آنها خروج ایران از 

برجام را جدی تلقی نمی کنند.

5 نفر در ارتباط با درگیری مسلحانه 
بردسیر دستگیر شدند

فرمانده نیروی انتظامی استان کرمان گفت: 
5 نفر که با پرونده 2 شهید انتظامی در درگیری 
روز گذشته اشرار مسلح در منطقه گلزار بردسیر 

استان کرمان ارتباط داشتند، دستگیر شدند.
س��ردار رض��ا بنی اس��دی فر روز جمع��ه در 
مراس��م تشییع 2ش��هید نیروی انتظامی افزود: 
یکی از دستگیرشدگان روز پنجشنبه در جریان 
درگیری در خودروی متواری شده حضور داشته 
است.  مراسم تشییع شهید ستوان دوم سلمان 
رهنما، اهل بردسیر و سرباز شهید حمید اسدی، 
اهل استان اصفهان دیروز جمعه از مقابل نیروی 
انتظامی بردسیر تا گلزار ش��هدا با حضور اقشار 
مختلف مردم و مسؤولان این شهرستان برگزار 
ش��د. سردار بنی اسدی فر استان کرمان را یکی از 
پهناورترین استان های کشور عنوان کرد و گفت: 
همجواری کرمان با استان سیستان وبلوچستان و 
عبور مواد مخدر از جغرافیای این استان، باعث بروز 

چنین درگیری ها و مسائلی می شود. 
فرمانده نیروی انتظامی استان کرمان ادامه 
داد: امنیت امروز این استان پهناور با دهه های 
قبل که اشرار در طول سال در کوه های منطقه 
مس��تقر بودند و ایجاد ناامن��ی می کردند قابل 

مقایسه  نیست. 
وی ادام��ه داد: با تجمی��ع توانمندی های 
امنیتی، نظامی و انتظامی اس��تان کرمان این 
پیام را به متخلفان می دهیم که دس��تگاه های 
امنیتی و انتظام��ی با آنان برخورد مقتدرانه ای 

خواهند داشت.

در دیدار رئیس مجلس با مراجع عظام تقلید مطرح شداخبار

 انتقاد دوباره قم
از اوضاع اقتصادی

اخبار

شنبه 8 دی 1397وطن امروز  شماره 2618 

وزیر  محمدحس��ین صفارهرندی، 
اس��بق ارش��اد و عض��و مجم��ع 
تش��خیص مصلحت نظام به اظه��ارات اخیر ظریف 
که گفته بود برجام به مس��ائل اقتصادی و معیشتی 
ارتباطی نداش��ته است واکنش نشان داد و گفت این 

اظهارات به معنی »تمسخر« مردم است.
به گ��زارش »وطن امروز«، ج��واد ظریف هفته 
گذش��ته گپ و گفتی با یک روزنامه طرفدار خود 
انج��ام داد و در آنجا تصریح کرد که مرتبط کردن 
برجام با مسائل اقتصادی یک اشکال و انحراف بود 

که دولت روحانی مرتکب شده است.
ظریف به این روزنامه گفت: »باید این دو موضوع 
را از هم جدا کنیم؛ یکی اهداف راهبردی ما از برجام 
و دیگری مابه ازاهای اقدامات ما و غرب. بله، غربی ها 
باید هزینه می دادند که آن هزینه اقتصادی بود. آن 
زمان یک معادله ای درس��ت شد بین اقدامات ما و 
اقدامات غربی ها. اقدامات ما هسته ای بود و اقدامات 
آنها اقتص��ادی، بنابراین در اینکه غربی ها در انجام 
تعهدات خود کوتاهی کردند، شکی نیست اما این 
واقعیت به این معنی نیس��ت که ه��دف از برجام 
اقتص��ادی بود. اصا این طور نیس��ت.  مذاکرات ما 
درباره برجام ت��ا فروردین ۹۴ )یعنی 3 ماه قبل از 
توافق نهایی برجام( صرفا هس��ته ای و امنیتی بود. 
آقای دری اصفهانی که واقعا هم خدمات شایانی به 
برجام کرد، فروردین ۹۴ در ل��وزان وارد مذاکرات 
ش��د یعنی تا آن زمان ما بحث تخصصی اقتصادی 
نمی کردیم. بحث های هس��ته ای، امنیتی و خارج 
ش��دن از ش��ورای امنیت بحث های اصلی ما بود و 
اینکه کس��ی بگوید هدف برج��ام اقتصادی بود با 
واقعیات و خطوط قرمزی که برای ما ترسیم شده 
بود، نمی س��ازد. بنابراین ای��ن دو موضوع را باید از 
هم جدا کنیم. اهداف برجام اس��تراتژیک بود، آن 
اهداف به دس��ت آمده و قابل بازگشت هم نیست. 
اجماع جهانی علیه ایران شکسته و قطعنامه های 
شورای امنیت هم لغو شده است. درست است که 
قطعنامه ها می توانند برگردند اما ما هم می توانیم 
برنامه هس��ته ای خود را به شکل قوی تری شروع 
کنیم. برنامه هس��ته ای ایران حفظ و تقویت شد. 
مدت زیادی روی تحقیق و توس��عه سانتریفیوژها، 

آب س��نگین و... بح��ث کردیم ام��ا اینکه بیاییم 
صورت مساله را عوض کنیم و بگوییم هدف برجام 
رفع تحریم ها بود و ما نرس��یدیم، درس��ت نیست. 
هدف برجام چیز دیگری بود که حاصل شد. وظیفه 
اروپ��ا و آمریکا رفع تحریم ها ب��ود که به خصوص 
آمریکایی ها نش��ان دادند ط��رف مذاکراتی خوبی 
نیس��تند. این به آن معنا نیس��ت که دوباره هدف 
برجام را بازتعریف کنیم اما اشکال این است که در 
داخل دولت برجام را با اقتصاد و معیشت مردم گره 
زدیم. شاید به دلیل فشارهای برخی محافل داخلی 
که می خواس��تند فرآیند برجام طی ش��ود، دولت 
مجبور ش��د سرنوشت برجام را با  اوضاع اقتصادی 
مردم گره بزند تا مطالبات را برای انعقاد توافق بالا 
ببرد. به نظر می رسد این نقطه انحراف باشد و الان 
ادبیاتی که تثبیت شده  این است که هدف برجام 
اقتصاد بوده و چون نرسیدیم برجام شکست خورده 

است«. 
 اظهارات عجیب و باورنکردنی ظریف با انتقادات 
بس��یاری مواجه ش��د. منتقدان این سوال را مطرح 
کرده  اند که چگونه ممکن اس��ت دولتی که با شعار 
چرخان��دن چ��رخ کارخانه ه��ا از طری��ق مذاکرات 
هس��ته   ای، توانس��ت رای مردم را بگیرد حالا با این 
صراحت منکر ارتباط مذاکرات هس��ته ای و برجام 
با اقتصاد و معیش��ت مردم ش��ده است؟ منتقدان، 
ای��ن خلف وع��ده و عدم وف��ای به عه��د را یکی از 
نشانه  های نبود صاحیت و صداقت می دانند. دیروز 
محمدحسین صفارهرندی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در س��خنان پیش از خطبه  های نماز 
جمعه تهران، به این اظهارنظر ظریف واکنش نشان 
داد. صفارهرن��دی که درباره یوم الله ۹ دی س��خن 
می گف��ت به موض��وع ارتباط فتنه ۸۸ با تش��دید 
فشار  های اقتصادی و تحریم علیه کشورمان پرداخت. 
هرن��دی درب��اره دس��تاوردهای ۹ دی گفت: 

دشمنان ایران باور داشتند که در ایران هم انقاب 
رنگی اتفاق می افتد اما ن��اکام ماندند و بعد چنان 
ورق برگش��ت که یک به یک حوزه های نفوذ آنها 
از دست ش��ان خارج شد. بعد از ۹ دی یک به یک 
پیروزی های انقاب و کش��ور خود را نشان داد. در 
نشس��تی که وزرای دفاع ناتو بعد از راهپیمایی ۹ 
دی داشتند، گفتند دیگر نمی شود بر جنبش سبز 
تکیه کرد و باید سراغ کار دیگر برویم که شیطنت 
بعدی شان »تحریم« بود تا به این شکل مردم که در 
اثر تحریم آسیب می بینند نسبت به انقاب و امام 
ناامید شوند؛ یک جور انتقام   گیری از مردمی بود که 

در صحنه ۹ دی شرکت کردند.
وی با انتقاد از مس��ؤولان که نتوانستند بخوبی 
جلوی اقدامات تحریمی دش��من را بگیرند، گفت: 
حق بود که همه مسؤولان تاش کنیم از سنگینی 
این بار کم کنیم که جای شکوه است یک عده به 
جای اینکه باری بردارند، بار اضافه کردند. نمونه اش 
برخی کارهایی اس��ت که می ش��د انجام نش��ود. 
آش��فتگی در بازار ارز که خوش��بختانه با مدیریت 
درس��ت چند ماهی اس��ت کنترل ش��ده از جمله 

اقداماتی بود که می شد اینقدر آزاردهنده نباشد.
صفارهرن��دی تاکید کرد: ای��ن بارگذاری ها بر 
دوش مردم محصول فهم نادرس��ت از این مس��اله 
اس��ت که برخی معتقدند »انق��اب دوره اش تمام 
شده و باید به نسخه های جدید که کدخدا می گوید 
پناه برد«. متاسفانه امروز می بینیم آقایان می گویند 
قرار نبود مش��کل اقتصادی با برجام حل ش��ود و 
مس��ائل اقتصادی فعلی ربطی به برجام ندارد؛ این 
نوعی تو روی مردم ایس��تادن و به تمسخر گرفتن 
آنهاست. شما گفتید اگر می خواهید چرخ زندگی با 
چرخ سانتریفیوژ بچرخند بیایید و رای دهید، حالا 
می گویید اینها به هم ربط نداشتند! حالا که کارها 
ناکام مانده، می گویید قرار نبود اقتصاد و مس��ائل 

اقتصادی از این راه  حل شود.
اشاره به نعل وارونه ظریف ■

عضو مجمع تش��خیص مصلحت نظام در ادامه، 
باز هم به بخش دیگری از اظهارات عجیب و غریب 
ظریف در هفته  های اخیر اشاره کرد. درحالی که در 
ایران محمد جواد ظریف به عنوان یک عنصر غرب گرا 
شناخته می شود و اظهارات نسنجیده او در دانشگاه 
تهران-که مدعی بود آمریکا با یک بمب برنامه دفاعی 
ایران را از کار می اندازد- عمق اعتقاد ظریف به قدرت 
آمریکا و ناتوانی ایران را نشان می داد، وی حالا مدعی 
شده منتقدان او معتقد به قدرقدرتی آمریکا بوده  اند 
و غرب را مرکز دنیا دانس��ته   اند. البته این اظهارات 
ظریف قبل از آنکه یک انتس��اب دروغ به منتقدان 
باشد، بیش��تر به یک ندامتنامه نسبت به اعتقادات 

خود درباره قدرقدرتی آمریکا شبیه بود.
محمدحسین صفارهرندی دیروز در سخنرانی 
قب��ل از خطبه ه��ای نم��از جمعه ته��ران، به این 
اظهارنظر ظریف نی��ز پرداخت. او در این باره اظهار 
داشت: »آقایان! امروز می گویید چرا کدخدای عالم 
را اینقدر قدرتمند جلوه می دهید و بزرگ نش��ان 
می دهید، این حرفی بود که ش��ما زدید، مردم که 

این حرف را قبول نداشتند«.

فرمان��ده کل س��پاه ب��ا تاکید بر 
اینک��ه از تهدیده��ای نظامی و 
امنیتی عبور کرده ایم، گفت: امروز هیچ ابرقدرتی 
خی��ال تجاوز ب��ه خاک ایران را ب��ه ذهن خود راه 
نمی دهد و دش��منان بش��دت از تقاب��ل نظامی با 
جمه��وری اس��امی ای��ران واهمه دارند. س��ردار 
سرلشکر محمدعلی جعفری پنجشنبه در مراسم 
بزرگداشت سردارشهید سیدحمید تقوی فر که در 
حسینیه فاطمه الزهرا)س( پادگان ولیعصر برگزار 
شد، با گرامیداشت یاد ش��هدای انقاب اسامی، 
دفاع مق��دس و مدافعان حرم اظهار کرد: ش��هید 
تقوی فر عمری در خدمت اسام و انقاب اسامی 
بود و زندگی وی سراس��ر مبارزه و مجاهدت است. 
سرلشکر جعفری با بیان اینکه ملت ایران امروز در 
جهان س��ربلند اس��ت  و این مهم از رونق حیات 
معنوی در جامعه اس��امی به برکت خون ش��هدا 
به دست آمده است، خاطرنشان کرد: رهبر معظم 
انقاب اسامی فرمودند اگر پیام شهیدان را بشنویم 
دیگر تمایل به غرب و ش��رق و گرایش به دشمن 
نخواهیم داشت و این رهنمود مهم باید در عرصه 

سیاسی و اجتماعی الگوی 
ما باشد. به گزارش فارس، 
سرلش��کر جعفری پیام و 
درس ش��هدا ب��رای امروز 
کش��ور را ایج��اد روحیه و 
انگیزه برای به ثمر رساندن 

امور و تکیه و باور ظرفیت های عظیم جوانان پرشور 
ایران اسامی عنوان و تصریح کرد: امروز متاسفانه 
برخ��ی ندای ناامیدی س��ر داده و دل به بیگانگان 
بسته اند و این تفکر غیراسامی مشکاتی را ایجاد 
کرده اس��ت. فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه از 
تهدیدهای نظامی و امنیتی عبور کرده ایم، عنوان 
ک��رد: به فض��ل الهی و با ت��اش و مجاهدت های 
صورت گرفته امروز هیچ ابرقدرتی خیال تجاوز به 
خاک ایران را به ذهن خود راه نمی دهد و دشمنان 
بش��دت از تقابل نظامی با جمهوری اسامی ایران 

واهمه دارند. وی افزود: اوج 
مس��ائل امنیتی کشور در 
سال های 7۸ و ۸۸ رخ داد 
و فتنه سال ۸۸ آمریکایی و 
بسیار خطرناک بود و مردم 
ایران با ایجاد حماسه ۹ دی 
این فتنه را از بین بردند. سرلشکر جعفری در ادامه 
تصریح کرد: نتیجه مقاومت، ایستادگی و مجاهدت  
شکست مفتضحانه آمریکا در سوریه و فرار آنها از 
این کشور بود و کشورهای حامی این اتئاف مانند 
فرانس��ه نیز امروز مشکات زیادی دارند. سرلشکر 
جعفری با بیان اینکه وضع و سطح عمومی زندگی 
در ایران از بس��یاری از کش��ورهای منطقه بالاتر 
اس��ت، مشکات امروز در کشور را عمدتا در حوزه  
مدیریت و اقتصاد دانس��ت و اظهار کرد: برای حل 
این معضات باید با مدیریت جهادی و نگاه انقابی، 

رهنمودهای مقام معظم رهبری مدظله العالی در 
دس��تور کار قرار گیرد. وی با تاکید بر اینکه اقتدار 
آمریکا در جهان رو به افول اس��ت، گفت: بسیاری 
از سیاس��تمداران و تحلیلگ��ران آمریکا به قدرت 
ایران در منطقه اذع��ان دارند و آمریکایی ها حتی 
جرات بیان جمله »گزینه نظامی روی میز است« 
را هم ندارند. سرلشکر جعفری با بیان اینکه عده ای 
سوال می کنند مبارزه و مقاومت تا چه زمانی ادامه 
خواهد داشت، گفت: به فرموده امام خمینی)ره( تا 
زمانی که آمریکا براس��اس خوی استکباری عمل 
کند، مقاومت ادامه خواهد یافت. فرمانده کل سپاه 
همچنین با تاکید بر اینکه فتنه اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگی دشمن بزرگ تر از جنگ سخت است، 
ادامه داد: جوهره انقاب اسامی این بوده که زیر بار 
ظلم نرفته و مردم جهان را نیز به عدم ظلم پذیری 
دعوت کرده است؛ امروز بسیاری از حرکت های ضد 
استعمار و سلطه طلبی در دنیا برگرفته از گفتمان 
انقاب اسامی است؛ به طور مثال امروز بسیاری از 
فرانسوی ها اظهار کردند حرکت اعتراضی خود را از 

انقاب ایران درس گرفته اند. 

انتقاد صفار از ظریف
محمدحسین صفارهرندی: متاسفانه امروز می بینیم آقایان می گویند قرار نبود مشکل 

اقتصادی با برجام حل شود و مسائل اقتصادی فعلی ربطی به برجام ندارد؛ این نوعی تو روی 
مردم ایستادن و به تمسخر گرفتن آنهاست

سرلشکر جعفری در مراسم سالگرد شهید »تقوی فر«:

از تهدیدهای نظامی و امنیتی عبور کرده ایم

پسابرجام

امنیت


